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Odpovidam na Vas dopis ze dne 14. srpna, c.j. 274/0DV, v kterem jste me ustanovil 
openentem disertacni prace pani Evy Janebove. Dekuji Vam za tuto cest, a za prilezitost 
se ucastnit aktivne akademickych procesu na Karlove Univerzite. Soucasne Vam 
podavam svuj posudek o teto disertacni praci, kterou jste me poslal v priloze na CD. 

Nez dojdu k memu posudku, rad bych Vas pozadal o trpelivost s mou rezavou cestinou, a 
s tim, ze nemam na svem pocitaci ceske diakrticke znamky; i kdybch je me, trvalo by me 
to asi vecnost nez bych se naucil je pouzit. Moje cestina neni jen jediny duvod proc mam 
potize se vyjadrit. Nejvetsi problem je v tom, ze jsem se naucil vsechny terminy a teorie 
jen v anglictine, a nejsem si jist jestli jsou vseobecne zname v Ceske Republice. Jestli 
rozumím pani Janebove, tomu asi tak neni. Proto jsem uvita) moznost s ni pracovat, 
protoze me to dalo moznost se seznamit s obsahem ceskeho vedeckeho zivota v tomto 
oboru. 

Jak je zvykem zde v Americe, rad bych zacal svuj posudek tim, jak znam pan i Janebovou 
osobne. Pred nekolika lety jsme zde meli na stazi pani Docentku Hanu Kasikovou, s 
kterou jsem zustal ve styku behem mych castych navstev v Republice jako Honorami 
Konzul Ceske Republiky, kterou funkci jsem zastaval az do minuleho cervna. Kolegyne 
Kasíkova me doporucila pani Janebovou jake jej i aspirantka s prosbou ji pomoci s praci 
ktera spada do meho oboru. To jsem rad udelal, stejne tak, jak jsem pomahal ceskym 
studentum, a nabídl jsem pani Janebove honorami místo jako "Research Fellow" na nasi 
univerzite behem zimního semestru minuly rok. Tento titul sice neplatil zadne stipendium, 
ale umoznil pani Janebove byt clenem nasi katedry kde mela svou vlastni kancelar s 
pocitacem, telefonem, pristupem k internetu, pristupem ke vsem knihovnam nasi 
university, blízkost ke vsem clenum naseho profesorskeho sboru, a moznost navstivit 
jakekoliv prednasky o ktere se zajímala- bezplatne. 

Pan i Janebova prijela do Minnepolsi/St. Paul v dobe kdy ja jsem byl jeste v Evrope ve 
Svycarsku, kde jsem mel prednasku na kazdorocnim kongresu Europske Spolecnosti pro 
Mezinarodni Vzedelavanai. Zaridil jsem proto aby ji kolegove pomohli se usadit az do te 
doby kdy se vratim. 
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Byl jsem skutecne prekvapen, kdyz jsem zjistil po svem navratu, ze pani Janebova se 
usadila v novem prostredi tak rychle, ze uz fungovala skoro od zacatku samostatne, 
navstevovala prednasky a mela schuzky s nekolika z nasich profesoru. Pracoval jsem v 
mezinarodnim oddeleni nasi univerzity nekolik let a vzdycky jsme predpokladali, ze 
hostujici studenti a vedci potrebuji nejmene jeden az dva mesice nez se usadi a zacnou 
fungovat - a totez ke konci jejich navstev pred navratem domu .. Pani Janebova zacala 
fungovat okamzite - a to tak skvele ze udelala okamzite velice pozitivni dojem na cleny 
nasi katedry. Uvedomil jsem si to hned po svem navratu, a take to na me udelalo dobry 
dojem, za pani Janebova je tak motivovana, schopna a nadsena, ze je skutecne idealni 
aspirantkou, jakou my profesori nevidime velice casto. Zacala fungovat okamzite po 
prijezdu, absorbovala nove znalosti jako houba a vyuzila vsechny prilezitosti obohatit sve 
znalosti. 

Po mem navratu jsem nabidl pani Janebove svou vlastni knihovnu vcetne dokumentu a 
tzv. "fugitive materials, (t.j. primami dokumenty ktere nebyly publikovany, jako napr. 
dopisy, zpravy, zapisy ze schuzek, atd), i kdyz mela pristup k cele univerzitni knihovne 
(se sedme miliony svazku) a domluvili jsme se schazet se pravidelne. Pokazde kdyz jsme 
se setkali, mela pani Janebova pripravene otazky, ktere jasne prokazali ze je opravdu 
angazovana v obsaho cetby a oboru, ze integruje novou znalost s predchozimi znalostmi, 
a ze premysli kriticky o vsech teoriich a poznatcich, hlavne s ohledem na moznou 
aplikaci v Ceske Republice. Osobne jsem se vzdycky tesil na tyto schuzky, protoze me 
take angazovali a protoze jsem videi jak se jej i akademicky zajem rychle vyvinoval. Nase 
schuzky nebyli typicke transfery znalosti od profesota k zakovi - ale vzajemne jsme se 
ucili; pro meto bylo ziskavani novych perspektiv o vysokych skolach v republice. 

Ve svem postaveni na Minnesotske Univerzite jsem pracoval s vice nez stovkou 
doktorandskych aspirantu, nejen zde, ale v jinych univerzitach v US a v Japonsku, 
Australii, Dansku, Nemecku, Holandsku a Mexiku. Kdyz dostanu do rukou nove 
disertacni prace, zacinam se divat na bibliografii, ktera me informuje o rozsahu prace, o 
hloubce vyzkumu a o tom, co autor mozna vynechal. V tomto pripade je opravdu 
neobvykle, ze tato kandidatka zvladla tak dobre velice obsirnou sbirku vedeckych praci a 
dokumentu - a navic se ji podarilo je integrovat do jeji celkove prace. Vetsina nasich 
aspitantu si zvoli vice omezena temata, tak aby je mohlí zvladnout bez velkych dusevnich 
namah. Eva Janebova si zvolila tu vice komplikovanou cestu, kdyz se rozhodla zkoumat 
sve terna ve smyslu systemoveho mysleni. Obava] jsem se, ze bude mit potize ale jak se 
ukazalo z jeji disertacni prace, zvladla vsechny materialy a poznatky nad ocekavani 
velice dobre. 

Soucasne udelala prukopnickou praci v tom smyslu, ze otevrela moznost sirsi debaty o 
tomto oboru, ktery je dost novy a zatim spatne porozumen, i u nas v Americe a v jinych 
zemich o kterych mam urcite znalosti .. Jeji prehled literatury je pravdelopodnbe delsi a 
sirsi nezbylo potreba pro jej i vyzkum, ale vazim si jej i motivace seznamit sirsi verejnost 
s timto oborem ktery zatrim nepronikl do hloubky akademickeho mysleni v Ceske 
Republice. V tomto smyslu je jej i prace nejen prukopnicka, ale casova, protoze se jedna o 
budoucnost univerzit tak jak je zname. Pan i Janebova se jasne snazi predstavit tento obor 
do akademickeho diskursu, nejen teoreticky, ale take prakticky, protoze vetsina pojmu a 
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teorii maji prakticke dusledky v tom co ucime, jak to ucime, co studenti znají, co maji 
znat, a jak to maji znat. Cetl jsem jeji praci peclive nekolikrat tak, abych se take 
presvedcil, ze skutecne cituje vsechny reference ktere uvadi v prehledu literatury. Jsem 
presvedcen ze tomu tak je, a navíc ze rozumí dobre co ta literatura nam rika o 
vysokoskolskem vzdelavani. V prehledu literatury jsem nenasel zadnou mezeru ve forme 
jine literatury nebo vyzkumnych prací, ktere by zmenily její nazory a poznatky. 

Osobne povazuji za nejdulezitejsi prispevek teto prace v tom, ze adresuje mezinarodni 
vzdelavani jako komplexní system, ktery je multi-dimensionalni, mezi-kulturní a mezi 
disciplinami. To znamena, ze tento obor je velice komplexní a ze je nutno ho vnímat 
prostrednitsvim nekolika perspektiv ktere se musi vzit na vedomi; vetsina lidi se ale diva 
na mezinarodni vzdelavanai preostrednictvim jedineho "frame of reference" - vetsinou 
jako mobilita - coz znamena ze obor neni dobre porozumen a poznatky o nem jsou 
znacne zkreslene. 

Pani Janebova se rozhodla pouzít qulitativni metodologii pro svuj vyzkum, ajeji kapitola 
o teto metodologii odpovida vseobecnym znalostem o teto metodologii. Je si vedoma 
vsech vyhod i nevyhod ktere plynou z takoveho rozhodnuti, a uplatnila tyto znalosti 
dobre ve svem vyzkumu i ve formulaci otazek ktere kladla lidem kteri byli subjekty jeji 
prace - v osobních setkanich i v pisemnych dotaznících. Vsechny tyto otazky jsou 
konsistentní s teoretickou formulaci, kterou popsala v predchozich kapitolach. Jak 
vyplyva ze zaveru její prace, nektere otazky byli neobvykle a tezko k odpovezeni, prave 
proto ze tento obor a jeho dimense nejsou dobre zname .. 

Posudky disertacnich praci maji byt objektivní a obsahovat nejen positivni chartakter 
techto prací, ale i slabsi stranky. Mam potize najít takove slabsi stranky, protoze 
srovnavam tuto praci s celopu radou disertacnich praci, s kterymi jsem mel neco 
spolecneho, a troufam si rici, ze tato disertacni prace je jedna z nejlepsich, s kterymi jsem 
pracoval. Jedine slabosti, ktere jsem nasel, jsou spojene s tim, ze se pani Janebova 
rozhodla psat tuto praci v anglictine, takze jsem nasek nekolik chyb v preklepu a 
"spelovaní'', nekolik, spatne pouzitych predlozek, a jeden nebo dva priklady spatne 
pouzitych terminu, ktere znamenají neco jineho nez jak jsou pouzite. To jsou ovsem 
normalni chyby ktere delaji vsichni, kteri pouzivaji cizi jazyky, vcetne me, I po mnoha 
letech zivota v Americe. Jej i rozhodnuti psat v anglictine by se nemelo videt jako slabost, 
ale melo by se ocenit zvlast, protoze vyzadovalo daleko vetsi namahu, schopnost a peci, 
nez psaní v rodinnem jazyku. 

Nejdulezitejsi slabost podle meho nazoru je ale v necem jinem. Kdyby pani Janebova 
predstavila svou disertacni praci na nasich univertzitach, ocekavali bychom - ve 
skutecnosti bychom vyzadovali - aby udelala presny zapis vsech schuzek, ktere mela s 
jejími subjekty, aby takove zapisi proverila zpatky s temito lidmi, a aby je pripojila jako 
prilohy (samozrejme anomymne kodovane). Tímto zpusobem by ctenar vedel nejen jak 
byli urcite otazky odpovedene, ale take v jakem contextu byli vyjadreny. Protoze nejsem 
dobre informvan o tom, jestli Vase fakulta nebo katedra ma pravidla pro takovy vyzkum, 
je muj postreh jen osobním nazorem. Ma ale neco spolecneho s tim, jak se divam na 
zaver teto disertacni prace, a na doporuceni, ktere s techto zaveru plynou. Rozhodne se 
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totoznuji s paní Janebovou, ale protoze nejsem presne informovan o situaci na 
Filosoficke Fakulte, (nemam znalost o slozeni kateder, nabídky prednasek, pozadavky 
pro absolvovaní, pocet studentu v urcitych oborech, atd atd.) a protoze jsem ve 
skutecnosti zahranicnim profesorem, je to nevhodne pro me, abych se vyjadroval o tom, 
jak refomovat vysoke skolstvi v Ceske Republice. Soucasne je nutno se zmínit o tom, jak 
dulezite jsou znalosti o zmenach, o theoriich vedeni, a o "organizational behavior" o 
kterych pan i Janebova mluví velice dukladne v prilohach jej i disertacni prace. Tu ocenuji 
velice positivne, nejen pro ty, kteri by meli mit na starosti uplatneni zmen na vysokych 
skolach, ale I pro absolventy nasich univerzit protoze bez takovych znalosti budou 
omezeni v jejich posicich a tezko se dobiji na vedoucí místa v nich. 

Pro me nejhlavnejsim prispevkem teto diserertace je v tom, jak soucasna doba se 
vyjadruje k transferu znalosti z jedne kultury do druhe, coz je jeden z tech "frames of 
reference" jak se dívat na mezinarodni vzdelavani. V tomto smyslu paní Janobova cituje 
spravne predpoklady, za jakych takovy transfer znalosti je mozny, t.j. za prve lide si musí 
byt vedomi toho, ze nejake znalosti jim chybí, za druhe ze vedi kde takove znalosti jsou, 
za treti musí vedetjakje získat a hlavnejakje ohodnotit mezikulturne, za ctvrte, musí mit 
urcitou infrastrukturu k tomu, jak nove znalosti absorbovat a integrovat s existujícími 
znalostmi a konecne za pate, jak pouzít tyto znalosti pro dalsi rozvoj a produkci novych 
znalosti. 

Doufam, ze toto ohodnoceni uspokoj i V asi duveru ke me jako opponent teto prace. Na 
zaklade mych znalosti v tomto oboru doporucuji aby tato disertacni prace byla prijata 
jako daleko vice nez adekvatni pro titul na ktery paní Janebova kandiduje. Protoze 
souhlasím s tim, ze tento obor a znalosti o nem jsou tak dulezite v dnesni globalni situaci, 
take doporucuji, aby se tato prace prelozila do cestiny a publikovala pro sirsi verjnost. 
Jsem si jist ze pani Janebova se bude zajímat o to jak popularizovat tento obor. Zatím 
neexistuje souhlas o tom co mezinarodni vzdelavani znamena - proto zalezi na 
jednotlivych univerzitach nebo fakultach aby se sami rozhodli jak dulezity tento obor je, 
jak ho prelozit do kurikularnich a mimo-kurikularnich aktivit, a jak ho stale obnovovat 
tak aby eventualne vsichni studenti a profesotri byli globalne vzdelani. K tomu je ovsem 
potreba mit takovou diskusi, o kterou se paní Janebova zajima. 

Tesim se na zaverecnou schuzi zkusebni komise 15. zari, 2008 a vynasnazim se abych 
prispel positivne k jej i mu prubehu. 

Vas 

Josef A. Mestenhauser 
Distinguished lnternational Professor Emeritus 
Department ofEducational Policy and Administration 
Concentration of International Development Education and 
Honorary Consul ofthe Czech Republic Emeritus 
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